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Indre anliggender og migration 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

I hele min karriere inden for politik – navnlig som medlem af det østrigske parlament ("Bundesrat") og som Østrigs 

finansminister – har mit mål altid været at bygge bro mellem interessentgrupper og partier for at varetage østrigske 

borgeres interesser. Det er varetagelsen af de almene interesser, som jeg ønsker at bringe op på europæisk plan, 

hvis jeg bliver godkendt som kommissær. Det er efter min opfattelse nødvendigt, navnlig på områderne migration, 

grænser og sikkerhed, at fremme mål af almen interesse og de europæiske værdier. Jeg vil arbejde hårdt for at 

sikre, at vores system (der er baseret på pagten om migration og asyl) på både europæisk og nationalt plan er 

retfærdigt og sammenhængende samt godt rustet til og – helt afgørende – i stand til at skabe tillid hos både borgere 

og regeringer.  

I overensstemmelse med de politiske retningslinjer vil jeg først og fremmest have fokus på at bidrage til at forbedre 

Unionens overordnede sikkerhed, som vore samfund er afhængige af. På samme måde vil jeg samarbejde med alle 

involverede interessenter om de interne og eksterne dimensioner af migration. På migrationsområdet vil jeg følge 

en tostrenget tilgang og tage både lovgivningsmæssige og operationelle skridt til, at vi sammen kan finde en 

ambitiøs og retfærdig vej frem. Jeg vil arbejde for at sikre stærke fælles ydre grænser, der skaber sikkerhed for de 

europæiske borgere, og sikre deres digitalisering med henblik på bedre vilkår for erhvervsliv, turisme, arbejde og 

studier. Jeg vil arbejde på en strategi for EU's interne sikkerhed, som vil sikre, at borgerne kan nyde godt af 

fordelene ved et område med frihed, sikkerhed og retfærdighed. 

Jeg tror fuldt og fast på Kommissionen som et kollegialt organ, hvor alle medlemmer deltager i debatterne og på 

gennemsigtig vis bidrager til velfunderede beslutninger, der er i de europæiske borgeres bedste interesse. Hvis jeg 

bliver godkendt som kommissær, vil jeg være et engageret medlem af kollegiet som helhed, og jeg vil arbejde tæt 

sammen med andre medlemmer af kommissærkollegiet som et team i en ånd af kollegialitet og tage fuldt ejerskab 

over, hvad Kommissionen når til enighed om. 

Integration af kønsaspektet og ungdomsaspektet i EU's migrations- og sikkerhedspolitikker er afgørende for at 

tage hånd om de unikke udfordringer, som disse grupper står over for. Når kvinder og børn søger asyl, er det 

afgørende at sikre, at deres rettigheder respekteres, og at de særlige risici, de står over for, mindskes. De har også 

brug for målrettet støtte, hvad angår adgang til uddannelse, indkvartering, sundhedspleje og faglig uddannelse, så 

de fuldt ud kan deltage i vores samfund, hvis de opnår flygtningestatus. I den henseende agter jeg at sikre, at der 

fortsat ydes den nødvendige målrettede støtte til medlemsstaterne, og at EU's handlingsplan for integration og 

inklusion samt EU-midlerne udnyttes.  

Kvinder og børn udgør størstedelen af ofrene for forskellige forbrydelser, herunder seksuelt misbrug, seksuel 

udnyttelse og menneskehandel. Når de bliver ofre for sådanne grusomme handlinger, har de, fordi de er mere 

sårbare, brug for øjeblikkelig bistand og beskyttelse. Jeg forpligter mig til at sikre, at det i EU's lovgivning og 

politikker er perspektiverne for kvinder og børn, der prioriteres, for derved at garantere deres sikkerhed. Samtidig 
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er det afgørende at integrere disse overvejelser i vores politikker for at sikre en effektiv forebyggelse af 

kriminalitet.  

Jeg vil ved sammensætningen af mit kabinet og på alle mine ansvarsområder sikre ligestilling mellem kønnene. 

Faktisk har jeg opnået gode resultater på dette område: I min embedsperiode som finansminister opnåede 

ministeriets topledelse ("Sektionschef") for første gang i ministeriets 170-årige historie kønsbalance.  

Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, vil jeg fuldt ud overholde forpligtelsen til at handle i europæisk interesse 

og uden at modtage instrukser som fastsat i traktaterne. Jeg forpligter mig til at undgå enhver situation, hvor der 

kan sættes spørgsmålstegn ved min uafhængighed og upartiskhed. Jeg vil overholde adfærdskodeksen for 

medlemmer af Europa-Kommissionen og dens bestemmelser om interessekonflikter. Min interesseerklæring er 

fuldstændig, og jeg forpligter mig til at ajourføre den, hvis og når det er nødvendigt. Hvis jeg bliver godkendt som 

kommissær, vil jeg og medlemmerne af mit kabinet kun mødes med interesserede parter og repræsentanter for 

interessenter, der er registreret i åbenhedsregistret. 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 

hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Jeg mener, at vores dialoger skal være både regelmæssige og strategiske og omfatte prioriteter og status over 

situationen på de områder, der er omfattet af min portefølje. Jeg er overbevist om, at sådanne dialoger vil være en 

god anledning for os til at gøre status politisk, både for medlemmerne af Europa-Parlamentet og for mig selv, og 

jeg er ikke i tvivl om, at der vil opstå nye idéer og konstruktive forslag. Som fastsat i den tiltrædende formands 

politiske retningslinjer bør vi også udveksle synspunkter om gennemførelsesspørgsmål: Pagten udgør en mulighed 

for at finde nye måder for EU og medlemsstaterne at samarbejde på for at opnå resultater, og Europa-Parlamentets 

støtte kan spille en afgørende rolle med hensyn til at få den til at fungere godt.  

Da jeg har været medlem af parlamentet i mit eget land, er jeg helt klar over, hvilken rolle Parlamentet spiller som 

repræsentant for de europæiske borgere, og jeg ønsker en åben og løbende politisk dialog med Dem på alle 

niveauer. Jeg har til hensigt at deltage i alle plenarmøder, hvor de emner, jeg har ansvaret for, drøftes, og så vidt 

muligt reagere på Deres opfordringer til at udveksle synspunkter om spørgsmål af væsentlig betydning. 

I de seneste uger har jeg allerede haft mulighed for at mødes individuelt med en række medlemmer af Europa-

Parlamentet, herunder formanden for Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender, med 

hvem jeg planlægger at oprette en kanal for regelmæssig og åben kommunikation. Hvis jeg bliver godkendt som 

kommissær, agter jeg at gøre dette til min standardpraksis og gøre mit yderste for at sikre, at de spørgsmål fra 

medlemmer af Europa-Parlamentet til Kommissionen, der hører under mit ansvarsområde, besvares inden for den 

aftalte frist. 

Den tiltrædende formand, Ursula von der Leyen, gav Dem i juli tilsagn om, at vi ved udformningen af vores politik 

vil tænke lokalt og være til stede blandt de europæiske borgere og tage hensyn til deres forhåbninger og daglige 

bekymringer. Det er netop, hvad jeg forpligter mig til at gøre – bl.a. ved at besøge projekter, hvor EU's indsats er 

med til at få vores borgere til at føle sig sikre, hvor migrationsstyring giver en merværdi på EU-plan, eller hvor 

EU-finansieret udstyr bidrager til at beskytte vores grænser og lette lovlig rejseaktivitet. Jeg vil møde borgere og 

myndigheder, der står over for direkte udfordringer i forbindelse med de politikker, jeg får ansvaret for.  

Med hensyn til det grundlæggende spørgsmål om gennemsigtighed har Kommissionen ud over de almindelige 

tilsynsmekanismer indført mange værktøjer til udveksling af oplysninger på området indre anliggender med 

Europa-Parlamentet. Jeg tænker her på de rapporter med tal over tilbagesendelser og tilbagetagelser, der 

fremsendes to gange om året til Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender, Europa-

Parlamentets repræsentants deltagelse i Frontex' bestyrelse og Gruppen for Fælles Parlamentarisk Kontrol af 

Europol. Kommissionen vil underrette Dem regelmæssigt om gennemførelsen af pagten om migration og asyl. 

Derefter vil den forelægge Dem sin årlige rapport om asyl og migration. Vi vil også udarbejde en årlig statusrapport 
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om håndhævelse og gennemførelse af pagten.   Jeg er overbevist om, at denne rapportering vil øge 

gennemsigtigheden og ansvarligheden i forbindelse med vores udøvende foranstaltninger yderligere. 

Med hensyn til den eksterne dimension af migration mere specifikt vil jeg bestræbe mig på at øge 

gennemsigtigheden og synligheden af de oplysninger, De modtager, og foreslå, at mine tjenestegrene orienterer 

Dem om de eksterne missioner, der er blevet gennemført, resultaterne heraf og de næste skridt. 

Jeg forpligter mig til at respektere Kommissionens mangeårige praksis med skriftlig besvarelse af Parlamentets 

beslutninger inden for tre måneder. Som den tiltrædende formand, Ursula von der Leyen, har anmodet om, vil jeg 

tilrettelægge en struktureret dialog med Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender for 

at bane vejen for alle artikel 225-beslutninger, der vedtages af Parlamentet, og hvori der opfordres til, at der 

fremlægges et lovgivningsforslag, og ligesom den tiltrædende formand, Ursula von der Leyen, støtter jeg 

Parlamentets initiativret. 

Endelig værdsætter jeg som tidligere medlem af et nationalt parlament princippet om ligebehandling af Europa-

Parlamentet og Rådet, navnlig hvad angår adgang til møder såsom konferencer, workshopper og møder på højt 

plan, men også når det drejer sig om at yde bidrag eller fremlægge andre oplysninger, herunder om lovgivnings- 

og budgetspørgsmål. Jeg forpligter mig til at respektere princippet om ligestilling, navnlig før større begivenheder. 

Spørgsmål fra Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender 

3. Migration og asyl 

Den nye pagt om migration og asyl indfører en lovgivningsmæssig ramme, der etablerer et omfattende system 

inden for asylforvaltning og migrationsstyring, som skaber balance mellem solidaritet og rimelig ansvarsfordeling 

i overensstemmelse med artikel 80 i traktaten om Den Europæiske Unions funktionsmåde (TEUF) og beskytter de 

grundlæggende rettigheder, samtidig med at den gensidige tillid mellem medlemsstaterne styrkes. 

Hvordan vil De overvåge de rettidige fremskridt med hensyn til de administrative, operationelle og retlige skridt, 

som medlemsstaterne og EU-agenturerne skal tage, for at pagten kan træde fuldt ud i kraft senest i sommeren 

2026, og hvordan vil De afhjælpe eventuelle forsinkelser i opfyldelsen af benchmarkene i den fælles 

gennemførelsesplan? Hvilke skridt agter De at tage for at sikre tilstrækkelig og rettidig EU-finansiering til 

medlemsstaterne og agenturerne med henblik på en gnidningsløs gennemførelse af pagten? Hvilke 

foranstaltninger vil De træffe for at fremme en kultur med datadeling og gensidig tillid i betragtning af, at 

nøjagtige data fra medlemsstaterne til EU-agenturer og Kommissionen er afgørende for at identificere de enkelte 

medlemsstaters beredskab og faktiske behov for at kunne håndtere en situation med migrationspres eller ‑kriser?  

Samarbejdet med medlemsstaterne om en stærkere koordinering af redningsoperationer er også en del af Deres 

opgavebeskrivelse. Hvordan ser De Deres egen og EU's rolle på dette område?  

Ifølge Deres opgavebeskrivelse bør De udvikle en ny fælles tilgang til tilbagesendelse af migranter med ulovligt 

ophold på grundlag af moderne regler. Hvilke lovgivningsmæssige skridt agter De i den forbindelse at tage? 

Hvilken rolle mener De, at gensidigt anerkendte afgørelser om tilbagesendelse skal spille i denne forbindelse, og 

hvordan vil De styrke tilbagetagelsespolitikkerne for at sikre effektive tilbagesendelser? Hvordan vil De sikre, at 

migrationsspørgsmål er en operationel del af vores omfattende partnerskaber med tredjelande, samtidig med at 

de grundlæggende rettigheder respekteres fuldt ud, og hvordan vil De inddrage Parlamentet og sikre, at det er i 

stand til at udøve effektivt tilsyn og dets budgetmæssige beføjelser? Hvad er Deres forståelse af "innovative 

operationelle løsninger til bekæmpelse af irregulær migration", som Deres opgavebeskrivelse kræver, at De styrer 

overvejelserne om? Hvilke skridt agter De at tage i kampen mod migrantsmuglere og menneskehandlere?  

En vellykket fælles EU-tilgang til migration skal suppleres med sikre og levedygtige lovlige migrationsveje, 

herunder genbosættelse af flygtninge og deres vellykkede integration i lokalsamfund og på arbejdsmarkedet. 

Hvilke skridt vil De tage for at sikre, at medlemsstaterne deltager fuldt ud og meningsfuldt i EU's 

genbosætningsramme?  

Med hensyn til lovlig migration fremgår det af opgavebeskrivelsen, at De skal arbejde på, hvordan De kan 

tiltrække tredjelandsstatsborgere med de rette kvalifikationer til at matche behovene på det lokale arbejdsmarked 

i EU. Hvilke skridt vil De tage for at støtte medlovgiverne i deres arbejde med oprettelsen af en EU-talentpulje, 

fremme af foranstaltninger, der forenkler anerkendelsen af udenlandske kvalifikationer, og afslutningen af 

forhandlingerne om direktivet om fastboende udlændinge? Hvilke andre lovgivningsmæssige eller 

ikkelovgivningsmæssige skridt agter De at tage på dette område? 

 

Hvis jeg bliver godkendt af Europa-Parlamentet, vil jeg fokusere på fuldt ud at gennemføre alle elementer i pagten 

om migration og asyl rettidigt. Jeg har til hensigt nøje at overvåge gennemførelsen af pagten i overensstemmelse 

med den fælles gennemførelsesplan for at sikre, at medlemsstaterne og de relevante EU-agenturer senest medio 
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2026 har taget alle de skridt, der er nødvendige for, at pagten kan træde i kraft fuldt ud. Jeg vil også være parat til 

at arbejde på at fremskynde gennemførelsen og samtidig sikre en afbalanceret tilgang mellem ansvar og solidaritet 

og mellem pagtens interne og eksterne dimension. Pagten er et eksempel på, hvordan EU og medlemsstaterne kan 

arbejde tæt sammen om at udarbejde vidtrækkende og kompleks lovgivning: Jeg har til hensigt at være i tæt kontakt 

med medlemsstaterne gennem regelmæssige bilaterale møder og besøg for at støtte kontakter på teknisk og 

operationelt plan. Ud over vores regelmæssige dialoger og udvekslinger vil jeg regelmæssigt orientere Europa-

Parlamentet og Rådet om status med hensyn til gennemførelsen. Jeg agter at anvende den platform til koordinering 

af pagten, som Kommissionen er ved at oprette, til at føre tilsyn med aktiviteterne og sikre et passende samarbejde 

på EU-plan og nationalt plan. Medlemsstaterne vil få målrettet og skræddersyet støtte til at sikre sammenhæng på 

EU-plan og bistand fra de relevante EU-agenturer. 

Støtten til medlemsstaterne skal bl.a. sikre dem den nødvendige finansielle kapacitet til i praksis at opfylde de 

retlige forpligtelser i henhold til pagten. Budgetmyndigheden har anerkendt disse behov og har bevilget yderligere 

1,8 mia. EUR, der blev stillet til rådighed i forbindelse med midtvejsrevisionen af den flerårige finansielle ramme 

(FFR), og 1,6 mia. EUR som følge af midtvejsevalueringen af fondene på området indre anliggender og de 

nationale programmer under disse instrumenter.  EU-midlerne vil være med til at dække de behov, som 

medlemsstaterne har konstateret i forbindelse med deres nationale gennemførelsesplaner. Når det er sagt, er 

midlerne fortsat begrænsede og vil ikke kunne dække alle omkostninger, eftersom der også er brug for midler til 

at støtte medlemsstaterne i forbindelse med ukrainske flygtninge, og de bør derfor tildeles de steder, hvor de kan 

tilføre størst merværdi til gennemførelsen af pagten.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg fremme gensidig tillid og informationsdeling. Som en central del af 

gennemførelsen af pagten vil jeg nøje styre den årlige migrationsstyringscyklus og udsende den første årlige 

rapport om migrationsstyring. For at rapporten kan give et nøjagtigt billede af migrationssituationen i EU, skal den 

være baseret på pålidelige og rettidige data af høj kvalitet fra medlemsstaterne i overensstemmelse med deres 

rapporteringsforpligtelser. Jeg har til hensigt at fremme plannetværkets rolle yderligere i min mandatperiode og 

tilskynde EU-agenturerne og medlemsstaterne til åbent at dele oplysninger og aktivt at deltage i netværket. Det er 

afgørende at sikre en rettidig gennemførelse af det nye Eurodac. Jeg vil støtte udrulningen og den fulde anvendelse 

af interoperabilitetsrammen og det nye Eurodac for at gøre det lettere effektivt at indsamle og dele migrationsdata, 

hvilket sikrer både tilsynet på EU-plan og medlemsstaternes daglige operationelle anvendelse af dataene. Jeg vil 

også fremme en kultur, der sikrer beredskab, samarbejde og modstandsdygtighed, ved at støtte medlemsstaterne i 

forbindelse med deres nye ansvar for at indføre beredskabsplaner for alle aspekter af migrationsstyring.   

EU har brug for et moderne regelsæt for at fremskynde og forenkle tilbagesendelsen af personer uden ret til ophold 

i EU. Da der endnu ikke er opnået enighed om forslaget fra 2018, har jeg i overensstemmelse med de politiske 

retningslinjer til hensigt hurtigt at udarbejde en ny fælles tilgang til tilbagesendelser. Det indebærer et nyt forslag 

til lovgivning, der skal fremskynde og forenkle tilbagesendelser, fastsætte klare forpligtelser til at samarbejde for 

personer, der er omfattet af en afgørelse om tilbagesendelse, strømline processen effektivt, digitalisere 

sagsbehandlingen og indføre bestemmelser om gensidig anerkendelse af afgørelser om tilbagesendelse.  

Derudover vil jeg i tæt samarbejde med den højtstående repræsentant/næstformanden og andre kommissærer på 

EU-plan og med medlemsstaterne arbejde for at tage alle tilgængelige værktøjer og politikker i anvendelse, 

herunder diplomati, visum, handel og udvikling, for at fremme samarbejdet om tilbagetagelse med tredjelande. 

Vores politikker skal udnyttes til at sikre, at landene accepterer at tage deres egne statsborgere tilbage. Parallelt 

hermed er det vigtigt at tilbyde lovlige adgangsveje og mulighed for genbosætning til dem, der har behov for 

beskyttelse, hvilket kan fungere som et incitament til at styrke samarbejdet om tilbagetagelse.  

Denne kombination indebærer en retfærdig, human og samlet tilgang til migration, der gavner både Europa og 

vores partnere. 

Den eksterne dimension af migration er en hjørnesten i det europæiske grænseforvaltnings- og 

migrationsstyringssystem. Migration er et kompleks fænomen, der ofte begynder langt væk fra vores grænser. For 

at sikre en effektiv og human migrationsstyring må vi tage hele migranternes rejse i betragtning ved at gennemføre 

en tilgang, der omfatter hele ruten – fra oprindelseslandet, gennem transitlandene til bestemmelseslandet – 

samtidig med at national suverænitet, EU's værdier og retlige rammer, de grundlæggende rettigheder og 

internationale forpligtelser respekteres. Disse krav vil fortsat spille en central rolle i forbindelse med alle 

bestræbelser på at samarbejde med tredjelande, herunder i alle omfattende partnerskaber. Hvis jeg bliver godkendt, 

vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for Middelhavsområdet, herunder om den nye 

Middelhavspagt, og med kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber. De strategiske og omfattende 

partnerskaber, der bygger på de associeringsaftaler, vi har indgået med vores partnerlande, er fortsat ikkebindende 
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instrumenter. Hvis jeg bliver godkendt som kommissær, lover jeg at give Parlamentet de nødvendige oplysninger 

om migrationsrelaterede aspekter, bl.a. under tidlige drøftelser og udveksling af synspunkter, så det kan udøve sin 

demokratiske kontrol på forskellige stadier af processen. Jeg forpligter mig til at fremlægge de nødvendige 

oplysninger om sådanne ordninger og at samarbejde med jer om vores initiativer. 

Som understreget i de politiske retningslinjer må det ikke være migrantsmuglere og menneskehandlere, der 

beslutter, hvem der kommer til Europa, og under hvilke omstændigheder. Jeg agter derfor at fremme den globale 

alliance for at bekæmpe smugling af migranter og udvikle nye operationelle partnerskaber med centrale transit- og 

oprindelseslande, herunder nabolande. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også styrke bekæmpelsen af 

menneskehandel ved hjælp af en samlet tilgang, der omfatter forebyggelse og beskyttelse af ofre mod alle former 

for udnyttelse. Jeg vil arbejde på at sikre målrettet information og bevidstgørelse, så tredjelandsstatsborgere ikke 

lægger deres liv i hænderne på skrupelløse smuglere, men tænker sig om to gange, inden de tager ud på farlige 

rejser. Med henblik herpå vil jeg arbejde tæt sammen med de to lovgivere med henblik på at prioritere at få afsluttet 

forhandlingerne om den nye lovgivning om bekæmpelse af smugling.  Europol vil således få styrket sin rolle på 

dette område, da vi har brug for en moderne retlig ramme for bedre at kunne efterforske og retsforfølge de 

kriminelle, der underminerer sikkerheden ved vores grænser og udnytter migranter i sårbare situationer. Både 

menneskehandel og smugling af migranter kan have en forbindelse til udnyttelsen af migranter som arbejdskraft, 

herunder migranter med irregulært ophold. Jeg vil samarbejde med medlemsstaterne om at intensivere 

håndhævelsen af relevant EU-lovgivning, se på gennemførelsen heraf og vurdere behovet for eventuelle nye 

initiativer. 

Samtidig agter jeg at fortsætte overvejelserne om, hvordan incitamenterne til irregulær migration kan mindskes. 

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg se nærmere på andre idéer, der kan supplere og støtte vores arbejde i forbindelse 

med gennemførelsen af pagten, herunder med hensyn til tilbagesendelser, og på den tilgang, der omfatter hele 

migrationsruten, og som er udviklet af UNHCR og IOM, samt på anvendelsen af begrebet sikkert tredjeland. 

Forordningen om asylproceduren indeholder bestemmelser om en revision af dette begreb inden midten af 2025, 

hvilket jeg agter at forberede ved at lytte til alle interessenter. 

Udvikling af sikre og lovlige migrationsveje vil være med til at forhindre farlige og irregulære rejser. Jeg sigter 

mod at øge EU's indsats med hensyn til genbosætning og indrejse af humanitære årsager og styrke EU's 

partnerskaber med tredjelande, der huser store grupper af flygtninge. Mit mål vil være at udnytte den nyligt 

vedtagne rammeforordning om genbosætning og indrejse af humanitære årsager fuldt ud. Den omfatter nye 

redskaber, der involverer både Europa-Parlamentet og medlemsstaterne, med henblik på at øge 

genbosætningsindsatsen i de kommende år.  

Med henblik på at tiltrække de færdigheder, der er behov for på EU's arbejdsmarked, vil jeg arbejde på at 

konsolidere og udvide talentpartnerskabsinitiativet som led i den samlede tilgang til migrationsstyring. Lovlig 

migration er fortsat et afgørende element i vores indsats for at afhjælpe manglen på arbejdskraft i udvalgte sektorer 

og erhverv og i forbindelse med de demografiske udfordringer. Med henblik på at bidrage til en Union med 

færdigheder vil jeg arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for mennesker, færdigheder og 

parathed for at støtte de to lovgiveres arbejde med EU-talentpuljen og derefter støtte en hurtig gennemførelse heraf 

for at lette den internationale rekruttering af arbejdskraft, navnlig i udvalgte sektorer og erhverv, hvor der er 

konstateret mangel på arbejdskraft. Jeg vil også arbejde tæt sammen med den ledende næstformand for at hjælpe 

med at tiltrække de rette talenter til Europa og om foranstaltninger til at lette anerkendelsen af 

tredjelandsstatsborgeres kvalifikationer og færdigheder samt deres mulighed for at komme ind i EU. Derudover 

vil jeg opfordre til, at forhandlingerne om omarbejdningen af direktivet om fastboende udlændinge afsluttes hurtigt 

for at gøre det lettere at holde fast i udlændinge med talenter og færdigheder og forbedre integrationen af de 

migranter, der allerede bor i EU. Jeg agter også at gå videre med gennemførelsen af handlingsplanen for integration 

og inklusion 2021-2027, og jeg vil fremsætte forslag til en opfølgningsstrategi for integration i lokalsamfundene 

og på arbejdsmarkedet.  

Hvert eneste liv, der går tabt på havet, er en tragedie. Det er en international forpligtelse for medlemsstaterne og 

ethvert skib, der fører en medlemsstats flag, uanset omstændighederne at yde bistand til personer i havsnød. Selv 

om det juridiske ansvar for at indlede og føre tilsyn med eftersøgnings- og redningsoperationer ligger hos de 

ansvarlige nationale koordinationscentre, har Kommissionen spillet rollen som ærlig mægler for at opbygge tillid 

mellem medlemsstaterne. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg stå ved denne holdning, og jeg vil samarbejde med 

medlemsstaterne om at sikre en stærkere koordinering af eftersøgnings- og redningsoperationer, herunder med 

tilgrænsende tredjelande. Jeg vil bygge videre på den europæiske kontaktgruppe for eftersøgning og redning som 

en platform, der muliggør en struktureret udveksling, og jeg vil fortsætte dialogen med andre interessenter, 

herunder civilsamfundet. Jeg har også til hensigt at samarbejde med Frontex, som i stigende grad har bidraget til 
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at redde liv til søs, for at sikre, at medlemsstaterne modtager den støtte, de har brug for til at udføre deres 

redningsopgaver, herunder gennem passende overvågningskapacitet.  

Jeg forpligter mig til at sikre en effektiv gennemførelse af vores migrationsregler. De årlige dialoger om 

gennemførelsen af reglerne vil være en lejlighed til at kortlægge potentielle hindringer for gennemførelsen, men 

også mulige løsninger. Jeg ser frem til at drøfte resultaterne af disse dialoger i Europa-Parlamentet og at 

samarbejde om en effektiv gennemførelse. Pagten viser, hvordan struktureret samarbejde er den bedste vej til at 

sikre resultater, men jeg vil også understrege, at hvis vi konstaterer, at der systematisk blokeres for en korrekt 

gennemførelse af EU-retten, vil jeg ikke tøve med at foreslå, at der indledes traktatbrudssager. 

4. Ydre grænser 

Med henblik på at sikre stærkere ydre grænser og styrke Frontex har Kommissionens formand, Ursula von der 

Leyen, til hensigt at tredoble antallet af europæiske grænse- og kystvagter, der når frem til et stående korps på 

30 000. De vil være ansvarlig for at føre tilsyn med denne proces og fremme integreret grænseforvaltning. 

Hvordan vurderer De virkningen af at stille disse yderligere ressourcer til rådighed for Frontex med henblik på 

at forbedre EU's evne til at håndtere nuværende og nye trusler ved dets ydre grænser? Hvilke eventuelle ændringer 

af Frontex' mandat anser De for nødvendige for at ledsage agenturets planlagte vækst, samtidig med at dets 

ansvarlighed over for Parlamentet opretholdes?  

Hvilke modforanstaltninger og skridt planlægger De at træffe og tage i tæt samarbejde med medlemsstaterne og 

interessenter for at imødegå og reagere på hybride angreb og instrumentalisering af migranter ved EU's ydre 

grænser?  

Hvordan agter De at observere anvendelsen af teknologier i overensstemmelse med primær ret og AI-forordningen 

i forbindelse med den europæiske digitale grænseforvaltning? Hvilke skridt vil De tage for at undgå yderligere 

forsinkelser i idriftsættelsen af ind- og udrejsesystemet og det europæiske system vedrørende rejseinformation og 

rejsetilladelse og i gennemførelsen af den overordnede reform af EU's informationssystemer for grænser, 

sikkerhed og migration?  

Hvilke foranstaltninger bør efter Deres mening indgå i den bebudede visumpolitiske strategi? Hvilke initiativer 

påtænker De i denne forbindelse for at sikre, at visumfri indrejse i EU ikke misbruges, herunder af visumfrie 

tredjelande, der anvender ordninger for tildeling af statsborgerskab til investorer, og for at bevare de sociale og 

økonomiske fordele ved visumfri indrejse? Er De parat til at gribe ind over for de risici, der er forbundet med de 

såkaldte "gyldne visa"-programmer, som nogle medlemsstater har vedtaget, således som Europa-Parlamentet har 

anmodet om? 

 

Frontex har nået vigtige resultater med hensyn til grænseforvaltning og spiller en vigtig og stadig voksende rolle, 

men det er fortsat medlemsstaterne, der har det primære ansvar for forvaltningen af de ydre grænser. Forslaget i 

de politiske retningslinjer om at tredoble antallet af medlemmer af det stående korps til 30 000 vil have en positiv 

indvirkning på agenturets fremtidige kapacitet. Det kan f.eks. give Frontex et styrket mandat med hensyn til at 

støtte medlemsstaterne i forbindelse med tilbagesendelser og en mere ambitiøs rolle i tredjelande samt sikre en 

stærkere og mere fleksibel reaktion fra Frontex' side på hybride trusler ved EU's grænser.  

En sådan styrkelse af Frontex' mandat vil kræve en lovgivningsmæssig ændring i form af en ændring af 

forordningen om den europæiske grænse- og kystvagt. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg overveje alle tilgængelige 

muligheder og foretage en grundig vurdering af behovene, virkningerne, konsekvenserne for forskellige 

interessenter samt omkostningerne ved en sådan ændring. Jeg forpligter mig til at arbejde tæt sammen med 

medlemsstaterne for at evaluere deres kapacitet til at bidrage til at nå dette mål. Jeg forpligter mig til at arbejde tæt 

sammen med Europa-Parlamentet og regelmæssigt orientere Dem om de fremskridt, der gøres med 

forberedelserne, og indgå i et tæt samarbejde med Dem i lovgivningsproceduren. Der vil også skulle afsættes 

tilstrækkelige ressourcer til at styrke Frontex, og der skal tages hensyn hertil i forbindelse med overvejelserne om 

den næste flerårige finansielle ramme.  

Fjendtlige statslige aktører som Rusland og Belarus udnytter ikke blot desperate mennesker, men også vores retlige 

rammer. Jeg anser instrumentaliseringen af migranter for at være et hybridangreb mod EU's ydre grænser. Hvis 

jeg bliver godkendt, vil jeg stå last og brast med de medlemsstater, der oplever disse potentielle trusler mod deres 

sikkerhed og territoriale integritet. I tæt samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for teknologisk 

suverænitet, sikkerhed og demokrati vil jeg arbejde på at sikre, at de medlemsstater, der står over for en situation, 

hvor en fjendtlig stat udøver pres ved de ydre grænser, har de rette redskaber til at reagere effektivt. I den 

forbindelse vil jeg se på, hvordan de reaktionsmuligheder, som Schengengrænsekodeksen og krise- og force 

majeure-forordningen giver, kan suppleres yderligere, og sammen med den højtstående 

repræsentant/næstformanden undersøge alle muligheder for at tackle denne udfordring vedrørende vores eksterne 
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forbindelser. Vi har pligt til at beskytte Unionens territoriale integritet og sikkerhed og ikke mindst vores borgeres 

sikkerhed. 

EU er ved at etablere et af de mest avancerede grænseforvaltningssystemer i verden. Et digitalt Schengenområde 

vil forbedre tilliden mellem medlemsstaterne, øge sikkerheden ved de ydre grænser og gøre det lettere at rejse 

lovligt til EU. Hvis jeg bliver godkendt, lover jeg at gøre digitaliseringen af Schengenområdet til en realitet. Jeg 

vil arbejde på at gennemføre digitaliseringen af visumprocedurerne, oprette en fælles EU-

visumansøgningsplatform og indføre det digitale visum. Jeg vil støtte de to lovgivere i forbindelse med 

forhandlingerne med henblik på hurtigt at nå til enighed om den nyligt foreslåede lovgivningspakke om 

digitalisering af rejsedokumenter. Gnidningsløse og sikre rejser i et digitalt Schengenområde indebærer også, at 

interoperabilitetsarkitekturen skal gøres fuldt operationel. Jeg vil derfor stræbe efter, at ind- og udrejsesystemet og 

det europæiske system vedrørende rejseinformation og rejsetilladelse sættes i drift så hurtigt som muligt, herunder 

ved hjælp af en tilgang i flere faser, og at alle store IT-systemer gøres interoperable for derved at øge sikkerheden 

og effektiviteten ved grænseovergange. Jeg ved, at der allerede er truffet omfattende forberedelser, og jeg er 

bevidst om udfordringerne i forbindelse med idriftsættelsen af sådanne avancerede og komplekse systemer. Jeg 

forpligter mig til at arbejde tæt sammen med alle involverede parter, navnlig eu-LISA og medlemsstaterne, for så 

hurtigt som muligt at finde en sikker, pragmatisk og vellykket vej frem.  

Schengenområdet og grænseforvaltningen vil fortsat blive påvirket af udviklingen af nye teknologier og kunstig 

intelligens. Grænseovervågningen har ændret sig betydeligt som følge af anvendelsen af droner, fly, satellitter og 

avancerede sensorer, ligesom grænsekontrollen med den nye interoperable IT-arkitektur har medført en 

gnidningsløs og meget hurtigere udveksling af data inden for rammerne af forskellige Schengensystemer og EU-

informationssystemer. Teknologien bør ligesom alle andre værktøjer anvendes i nøje overensstemmelse med de 

retlige rammer og under beskyttelse af de grundlæggende rettigheder. Jeg forpligter mig til at sikre, at teknologi 

og innovation inden for grænseforvaltning anvendes effektivt og på en måde, der står i rimeligt forhold til målet, 

i fuld overensstemmelse med EU-lovgivningen, de grundlæggende rettigheder og de europæiske værdier. Et 

eksempel herpå er forordningen om kunstig intelligens, hvori den retlige ramme for pålidelig anvendelse af disse 

teknologier fastsættes. Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for teknologisk 

suverænitet, sikkerhed og demokrati for at sikre, at de ansvarlige myndigheder inddrages i udarbejdelsen af 

retningslinjer for anvendelsen af kunstig intelligens i forbindelse med grænseforvaltning. Jeg vil også støtte 

samarbejdet med medlemsstaterne og EU-agenturerne, herunder inden for rammerne af EU's Innovationscenter 

for Intern Sikkerhed, for at gøre bedst mulig brug af innovative værktøjer i fuld overensstemmelse med europæiske 

værdier samt primær og sekundær ret, herunder retsakten om kunstig intelligens. 

Jeg har til hensigt i samarbejde med den højtstående repræsentant/næstformanden og andre kommissærer at 

udforme den nye strategi for visumpolitikken, der er fastsat i de politiske retningslinjer. Der bør med strategien 

fokuseres på at skabe et visumsystem, der gør det muligt for os fuldt ud at høste fordelene ved turisters, 

erhvervsfolks og studerendes internationale rejser, samtidig med at visumpolitikken udnyttes fuldt ud til at styrke 

samarbejdet med tredjelande og forhindre misbrug af vores visumsystem. For at udnytte det fulde potentiale i 

mekanismen til sammenkobling af visum og tilbagetagelse bør strategien sigte mod at tilskynde medlemsstaterne 

til virkelig at følge Team Europe-tilgangen og være klar til at anvende mekanismen i solidaritet med andre 

medlemsstater. Ud over at fremme tilbagetagelser kan visumpolitikken anvendes til sammen med Europol og 

Frontex at samarbejde yderligere med tredjelande om sikkerhedsrelaterede spørgsmål. Jeg vil sigte mod at indføre 

en mere struktureret tilgang til revision af visumlisterne, som afspejler EU's strategiske interesser og er baseret på 

klare og objektive kriterier. Strategien bør også indeholde forslag til metoder til øget overvågning af sikkerheds- 

og migrationsrisici i forbindelse med de tredjelande, hvis statsborgere nyder godt af visumfri indrejse i EU. 

Strategien skal derfor sigte mod at imødegå en stigning i antallet af visumfrie tredjelandsstatsborgere, der ansøger 

om asyl i EU. Den vil også blive understøttet af idriftsættelsen af ind- og udrejsesystemet og det europæiske system 

vedrørende rejseinformation og rejsetilladelse. 

Det sker desuden fortsat, at mange mennesker, der ankommer på irregulær vis til EU, først er indrejst i vores 

nabolande uden visum. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg derfor yderligere fremme tilpasningen af vores nabolandes 

visumpolitik til EU's visumpolitik, navnlig kandidaterne til tiltrædelse af EU. En hurtig vedtagelse af 

Kommissionens forslag om at revidere mekanismen til suspension af visumfritagelsen er afgørende og vil styrke 

EU's mulighed for at løse dette problem. Når det er vedtaget, agter jeg fuldt ud at udnytte den afskrækkende 

virkning, den reviderede mekanisme har, til om nødvendigt at suspendere en visumfritagelse på grund af f.eks. 

manglende tilpasning af visumpolitikken eller visumfrie tredjelandes anvendelse af ordninger for tildeling af 

statsborgerskab til investorer. Tredjelande bør ikke anvende visumfri adgang til EU som et redskab til at mobilisere 

individuelle investeringer til gengæld for statsborgerskab. 
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Jeg er helt enig med Europa-Parlamentet i, at ordninger for tildeling af opholdsret til investorer ("gyldne visa") 

medfører alvorlige risici med hensyn til sikkerhed, hvidvask af penge, skatteunddragelse og korruption. Disse 

nationale ordninger har konsekvenser for alle andre medlemsstater og for EU som helhed, fordi opholdstilladelser 

udstedt af en EU-medlemsstat giver tredjelandsstatsborgere, der er i besiddelse af dem, visse rettigheder, navnlig 

fri bevægelighed inden for Schengenområdet med henblik på kortvarige ophold. Da udstedelse af 

opholdstilladelser er en national kompetence, har Kommissionen udtrykt tilfredshed med de skridt, som nogle 

medlemsstater har taget for at afskaffe eller begrænse disse ordninger for tildeling af opholdsret til investorer. Hvis 

jeg bliver godkendt, vil jeg fortsætte samarbejdet med medlemsstaterne og gøre fuld brug af EU's værktøjer til at 

kæmpe imod sådanne ordninger og imødegå de risici, de udgør. 

5. Indre grænser 

Schengenområdet er en af Unionens mest værdsatte bedrifter. Flere medlemsstater har dog genindført og 

opretholdt grænsekontrol ved de indre grænser siden 2015. Hvordan agter De at sikre, at Schengenområdets 

integritet genoprettes og bevares? Hvilke skridt agter De at tage for at styrke det oprigtige samarbejde og den 

gensidige tillid mellem medlemsstaterne og sikre, at alle medlemsstater fuldt ud respekterer Schengenreglerne? 

Vil disse foranstaltninger omfatte overtrædelsesprocedurer mod medlemsstater, der ikke overholder reglerne i den 

nyligt ændrede Schengengrænsekodeks? Hvilke foranstaltninger vil De foreslå, der vil føre til ophævelse af 

kontrollen ved de indre landgrænser til Bulgarien og Rumænien? 

Schengenområdet er et af EU's mest håndgribelige resultater og det største område med fri bevægelighed i verden. 

Det bidrager til det indre markeds konkurrenceevne og til væksten i Unionens økonomi, og det værdsættes i høj 

grad af borgere og virksomheder. Alene i 2023 gjorde det det lettere for mere end en halv milliard besøgende at 

rejse. Jeg er overbevist om, at Schengenområdet er et udtryk for Unionens centrale mål: at sikre borgerne et område 

med frihed, sikkerhed og retfærdighed uden indre grænser baseret på en stærk beskyttelse af vores ydre grænser. 

I løbet af det seneste årti har den høje irregulære migration, trusler mod den interne sikkerhed og covid-19-

pandemien skabt enorme udfordringer. Selv om medlemsstaterne har mulighed for at genindføre kontrol ved de 

indre grænser som en sidste udvej, skaber dette reelle problemer for borgere og virksomheder, der er afhængige af 

retten til fri bevægelighed. Det grænseoverskridende politi- og retshåndhævelsessamarbejde mellem 

medlemsstaterne for at imødegå sikkerhedstrusler er i langt de fleste tilfælde mere effektivt end kontrollen ved de 

indre grænser.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg fortsætte den konstruktive dialog med medlemsstaterne om, hvordan de bedst kan 

imødekomme deres specifikke behov og lette og styrke politi- og retshåndhævelsessamarbejdet, navnlig i 

grænseområder, herunder at sikre, at medlemsstaterne indfører de nødvendige administrative ordninger for 

anvendelsen af den procedure for overførsel af irregulære migranter, der blev indført med den nyligt ændrede 

Schengengrænsekodeks. En korrekt og effektiv anvendelse af store IT-systemer til at tilvejebringe og udveksle 

oplysninger såsom Schengeninformationssystemet, Eurodac og visuminformationssystemet samt øget beredskab 

og beredskabsplanlægning som krævet i pagten er afgørende for at skabe tillid til systemet, således at 

medlemsstaterne ikke anser det for nødvendigt at genindføre kontrol ved de indre grænser.  

Jeg forpligter mig til at sikre en fuldstændig og effektiv gennemførelse og håndhævelse af Schengenreglerne, 

herunder de strenge overvågnings- og rapporteringsforpligtelser i den reviderede Schengengrænsekodeks og 

Kommissionens afgivelse af udtalelser som fastsat i de nye regler. Hvis samarbejdet om gennemførelsen ikke giver 

tilfredsstillende resultater, vil jeg være parat til om nødvendigt at indlede traktatbrudssager. 

Bulgarien og Rumænien har – siden 2011 – opfyldt alle betingelserne for at blive fuldgyldige medlemmer af 

Schengenområdet, men det er både Rådets prærogativ og ansvar at træffe afgørelse om afskaffelse af den 

resterende kontrol ved de indre landgrænser. Hvis Rådet ikke træffer afgørelse herom inden starten af den nye 

mandatperiode, vil jeg, hvis jeg bliver godkendt som medlem af Kommissionen, i lighed med mine forgængere og 

med samme intensitet yde fuld støtte til denne proces. Bulgarien og Rumænien har ret til at høste det fulde udbytte 

af Schengenområdet. Og ophævelsen af kontrollen ved deres landgrænse vil gøre Schengenområdet stærkere og 

sikrere. 

6. Sikkerhed 

Ifølge Deres opgavebeskrivelse vil en af de mest presserende opgaver være at udforme en ny europæisk strategi 

for den indre sikkerhed, som bør omfatte en styrkelse af Europols mandat og ressourcer. Hvilke foranstaltninger 

vil De foreslå for effektivt at bekæmpe grov og organiseret kriminalitet, terrorisme og cyberkriminalitet? Hvilke 
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lovgivningsinitiativer vil De overveje på dette område? Hvordan planlægger De at gøre Europol til "et egentligt 

operationelt politiagentur", samtidig med at det sikres, at det ikke overlapper med nationale og andre EU-

agenturers kompetencer, og at Parlamentet har et effektivt tilsyn?  Hvilken rolle forestiller De Dem, at Eurojust 

skal spille i denne forbindelse? Kan vi også forvente lovgivningsforslag, der sætter de retshåndhævende og retlige 

myndigheder i stand til at samarbejde bedre på tværs af grænserne om at bekæmpe kriminelle netværk? Hvad 

planlægger De at medtage i den nye dagsorden for bekæmpelse af terrorisme, og hvordan planlægger De at 

bekæmpe radikalisering og voldelig ekstremisme?  

Hvordan ser De som kommissær med ansvar for et sikrere og tryggere Europa Deres rolle med hensyn til at sikre 

en effektiv gennemførelse og ajourføring af EU's strategier, der har til formål at bekæmpe antisemitisme og 

antimuslimsk had og fremme integration? Hvordan vil De samarbejde med kommissæren med ansvar for 

ligestilling på dette område? 

 

En styrkelse af EU's ramme for intern sikkerhed, beskyttelse af sikkerheden for de mennesker, der bor i EU, og 

vores samfundsmæssige samhørighed vil være blandt mine centrale prioriteter, hvis jeg bliver godkendt. Vore 

samfund skal blive mere bevidste om de trusler, vi står over for, og være bedre rustet til at tackle dem. Jeg vil 

prioritere på et tidligt tidspunkt at fremlægge en ny strategi for EU's interne sikkerhed, hvori der skal tages højde 

for alle trusler, både online og offline. Den skal have til formål at sikre, at al ny EU-lovgivning og alle nye EU-

initiativer fra starten udformes med tanke på sikkerhedshensyn og hjælper os til at være forberedte på de nye 

trusler, der måtte opstå både i og uden for EU. Da den globale udvikling påvirker EU's sikkerhed, skal den interne 

sikkerhed være en integreret del af EU's forbindelser med tredjelande.  

Et centralt arbejdsområde i den europæiske strategi for den interne sikkerhed skal være en effektiv bekæmpelse af 

organiseret kriminalitet. Organiseret kriminalitet er en trussel ikke blot mod menneskers liv og sikkerhed, men 

også mod vores demokrati, samfund og økonomiske udvikling. Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at foreslå en 

revision af EU-lovgivningen på dette område, som stammer tilbage fra 2008. Siden da er organiserede kriminelle 

grupper blevet stadig mere magtfulde, polykriminelle og multinationale. De nationale retshåndhævende og retslige 

myndigheder skal have de retlige instrumenter, der gør det muligt for dem at optrævle kriminelle højrisikonetværk, 

navnlig ved at fremme mere effektive efterforskninger. For at optrævle kriminelle højrisikonetværk har jeg til 

hensigt at fremsætte forslag til en styrkelse af det grænseoverskridende samarbejde og finansielle efterforskninger 

og fremme af en hurtig gennemførelse af direktivet om konfiskation og inddrivelse af aktiver. En af de mest 

skadelige aktiviteter inden for organiseret kriminalitet er menneskehandel: Jeg er parat til at styrke EU-strategien 

for bekæmpelse af menneskehandel efter 2025. 

Narkotikahandel er det mest indbringende kriminalitetsområde for organiserede kriminelle grupper. Jeg har til 

hensigt at fremsætte forslag til en ny europæisk handlingsplan for bekæmpelse af narkotikahandel, der bygger på 

resultaterne af evalueringen af den nuværende strategi og handlingsplan. Med udgangspunkt i den europæiske 

havnealliance vil jeg samarbejde med kommissæren med ansvar for bæredygtig transport og turisme om at udvikle 

en omfattende EU-havnestrategi, hvori der især fokuseres på sikkerhed og beskyttelse af havne mod kriminel 

infiltration. I den forbindelse vil jeg også arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige 

anliggender og retsstatsprincippet for at styrke bekæmpelsen af korruption, som er en vigtig katalysator for 

organiseret kriminalitet, navnlig narkotikahandel. Jeg vil støtte Den Europæiske Unions Narkotikaagentur, således 

at det fuldt ud kan gøre sit nye mandat til at reagere hurtigt på nye trusler operationelt, og foreslå foranstaltninger 

til at imødegå den stigende produktion af syntetisk narkotika i EU. Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også 

undersøge, om vores regler om ulovlig narkotikahandel stadig er egnede til formålet, og samarbejde med andre 

medlemmer af kommissærkollegiet om at vurdere behovet for at ajourføre lovgivningen for at bekæmpe stigningen 

i designerprækursorer.   

Bekæmpelsen af grænseoverskridende grov og organiseret kriminalitet vil i betragtning af dens globale og 

grænseoverskridende karakter kræve en styrkelse af EU's internationale samarbejde med centrale tredjelande 

gennem sikkerhedsdialoger, internationale aftaler og operationelt retshåndhævelsessamarbejde, og hvis jeg bliver 

godkendt, vil jeg bidrage hertil. 

Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg også at foreslå en ny dagsorden for forebyggelse og bekæmpelse af terrorisme 

og voldelig ekstremisme. Den nye dagsorden bør i særlig grad fokusere på foranstaltninger til forebyggelse og 

bekæmpelse af angreb, der udføres af enkeltpersoner, der handler uafhængigt eller i små celler, ofte med begrænset 

forberedelse og anvendelse af let tilgængelige våben, til at ramme tætbefolkede eller meget symbolske steder. Da 

disse ensomme ulve ofte radikaliseres gennem onlinepropaganda, bør bekæmpelse af radikalisering på internettet 

være et centralt element på den nye dagsorden. Eftersom vi er nødt til at begrænse adgangen til de våben, der 

anvendes i forbindelse med angreb, vil jeg vurdere behovet for ny lovgivning med henblik på at harmonisere 

definitionen af, hvad der udgør strafbare handlinger inden for ulovlig handel med skydevåben, og revidere reglerne 
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om udgangsstoffer for sprængstoffer, som kan misbruges til at udvikle hjemmelavede sprængstoffer. Da mange 

terrorangreb finder sted i det offentlige rum, f.eks. transportknudepunkter, religiøse samlingssteder eller 

fodgængerområder, vil jeg også støtte ajourføringen af handlingsplanen for beskyttelse af det offentlige rum med 

nye initiativer til samarbejde mellem den offentlige og den private sektor, herunder om nye teknologier og 

detektionsudstyr. For at bekæmpe finansiering af terrorisme ønsker jeg at undersøge muligheden for at oprette et 

europæisk system til udveksling af finansielle data til bekæmpelse af terrorisme for at hjælpe de nationale 

myndigheder med at opdage og spore terrornetværks finansielle bevægelser.  

For at forebygge radikalisering, navnlig online, vil jeg arbejde på at sikre, at forordningen om terrorrelateret 

onlineindhold anvendes fuldt ud, og vurdere, om den skal styrkes. Jeg vil også overveje at styrke Europols rolle 

med hensyn til at gøre det til et knudepunkt for terrorbekæmpelse med henblik på at bekæmpe udbredelsen af 

terrorrelateret og voldeligt ekstremistisk indhold online og terroristers misbrug af nye teknologier og lette 

udvekslingen af oplysninger mellem sikkerhedsaktører. Sideløbende hermed bør EU's internetforum fortsat spille 

en afgørende rolle i samarbejdet med teknologiindustrien om at bekæmpe terrorrelateret onlineindhold, og EU's 

videncenter om radikalisering bør yde vejledning i forbindelse med vores forebyggende indsats.  

IT-relateret kriminalitet, herunder onlinesvindel, sextortion, ransomware og identitetssvig, forventes at blive 

verdens "tredjestørste økonomi" inden 2025. Hvis FN's Generalforsamling godkender den nye FN-konvention om 

cyberkriminalitet, vil den i væsentlig grad styrke det internationale samarbejde på dette område og samtidig 

beskytte de grundlæggende rettigheder. Jeg vil arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med ansvar for 

teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati og kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender 

og retsstatsprincippet om at gennemføre denne konvention. Jeg vil også fokusere på at gennemføre eksisterende 

og fremtidige internationale aftaler, der er afgørende for at lette de retshåndhævende myndigheders 

grænseoverskridende adgang til elektronisk bevismateriale, som virksomheder er i besiddelse af, navnlig aftalen 

mellem EU og USA om adgang til elektronisk bevismateriale, som der i øjeblikket forhandles om. Da det også er 

yderst vigtigt, at beviser for forbrydelser, der efterlades på internettet, kan anvendes til at retsforfølge kriminelle, 

forpligter jeg mig, hvis jeg bliver godkendt, til at påtage mig opgaven med at ajourføre de retshåndhævende 

myndigheders værktøjer for adgang til digitale oplysninger, herunder at se på reglerne om datalagring, under fuld 

overholdelse af de grundlæggende rettigheder. Europol skal også fortsat støtte medlemsstaterne med 

kriminalteknisk, operationel og analytisk bistand. 

Europol spiller en afgørende rolle med hensyn til at støtte medlemsstaternes retshåndhævende myndigheder i 

forbindelse med bekæmpelse af grov og organiseret kriminalitet og terrorisme. Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg 

at arbejde på at gøre det til en reel operationel politimyndighed med henblik på mere end at fordoble dets personale 

over tid. Vi har brug for Europol til at opfylde medlemsstaternes operationelle behov og arbejde i tættere 

koordinering og komplementaritet med de andre EU-agenturer. På grundlag af evalueringen af den nuværende 

forordning, en tilbundsgående konsekvensanalyse og en bred høring af interessenterne, Europa-Parlamentet og 

medlemsstaterne vil jeg fremsætte forslag til en styrkelse af Europols mandat, navnlig dets rolle i forbindelse med 

efterforskning af grænseoverskridende, omfattende og komplekse forbrydelser, der udgør en alvorlig trussel mod 

Unionens sikkerhed. Jeg vil arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender 

og retsstatsprincippet for at sikre et effektivt samarbejde mellem Europol, Eurojust og andre relevante agenturer 

og organer på området retlige og indre anliggender om bekæmpelse af organiseret kriminalitet, bl.a. ved at sikre, 

at Eurojust med bistand fra Europol er i stand til at sikre den retlige opfølgning af efterforskninger på 

retshåndhævelsesniveau.  

Hvis jeg bliver godkendt, vil jeg også overveje, om den europæiske tværfaglige platform mod kriminalitetstrusler 

(EMPACT) kan udvides og styrkes for at forbedre det fælles operationelle retshåndhævelsessamarbejde mellem 

EU's medlemsstater, vores agenturer og tætte eksterne partnere om bekæmpelse af prioriterede kriminalitetstrusler. 

I overensstemmelse med de politiske retningslinjer vil jeg også foreslå, at der oprettes et EU-system for kritisk 

kommunikation, der skal anvendes af alle retshåndhævende myndigheder og beredskabsmyndigheder med ansvar 

for sikkerhed.     

Jeg er glad for, at jeg vil blive betroet opgaven med at bekæmpe antisemitisme og antimuslimsk had. EU skal være 

et sikkert sted for alle, herunder jødiske og muslimske samfund, uden forskelsbehandling, had, vold og 

sikkerhedsproblemer – navnlig i den nuværende geopolitiske kontekst. Med hensyn til antisemitisme vil jeg, hvis 

jeg bliver godkendt, fremskynde gennemførelsen af EU-strategien for bekæmpelse af antisemitisme og fremme af 

jødisk liv, fortsætte med at vurdere behovene og truslerne og om nødvendigt ajourføre denne EU-strategi. Med 

hensyn til antimuslimsk had vil jeg overveje at følge en mere strategisk tilgang for fuldt ud at forstå omfanget af 

antimuslimsk had baseret på en forbedret dataindsamling og i tæt samarbejde med kommissæren med ansvar for 

beredskab, krisestyring og ligestilling. Jeg vil også se frem til muligheden for fortsat at fremme Kommissionens 
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dialog med kirker og religiøse sammenslutninger eller samfund og med filosofiske og konfessionsløse 

organisationer. 

Jeg lover at undersøge og støtte mulighederne for at løse problemet med polarisering i samfundet, herunder i lyset 

af anbefalingerne fra EU-borgerpanelet om bekæmpelse af had i samfundet med henblik på at bekæmpe hadefuld 

tale og hadforbrydelser. Alle former for had skaber ekstremisme. Jeg lover også at fremme en koordineret tilgang 

på tværs af medlemsstaterne i tæt samarbejde med nationale og lokale myndigheder, teknologiindustrien og 

civilsamfundet for at opbygge modstandsdygtighed og forhindre ekstremistiske ideologier i at slå rod. EU's 

videncenter om forebyggelse af radikalisering vil være hjørnestenen i vores indsats på dette område.   

7. Adgang til oplysninger til retshåndhævelsesformål 

Hvordan foreslår De at tackle den centrale udfordring med at sikre effektiv adgang til personoplysninger med 

henblik på at forebygge, opdage, efterforske og retsforfølge strafbare handlinger, samtidig med at principperne 

om nødvendighed og proportionalitet overholdes, og retten til privatlivets fred og databeskyttelse opretholdes? 

Hvilke garantier påtænker De at indføre for at sikre fuld overholdelse af EU-Domstolens afgørelser om 

datalagring og adgang til data med henblik på retshåndhævelse?  Vil De også behandle kryptering, når De foreslår 

regler om adgang?  

Hvordan planlægger De at ophæve blokeringen af forslaget om seksuelt misbrug af børn online for at sikre, at 

dets vigtigste mål om at beskytte børn opfyldes, og at bekymringerne om at beskytte retten til privatlivets fred tages 

op? Hvordan vil De foreslå at undgå det lovgivningsmæssige tomrum, hvis der ikke findes en forordning om denne 

sag, inden den anden forlængelse af den midlertidige forordning udløber den 3. april 2026? 

 

Hvis jeg bliver godkendt, forpligter jeg mig til at finde en afbalanceret og juridisk forsvarlig tilgang til at sikre 

effektiv adgang til data med henblik på retshåndhævelse og domstolene, samtidig med at privatlivets fred og 

databeskyttelsen samt cybersikkerhedskravene respekteres, og der tages hensyn til teknologiske aspekter. EU er 

nødt til at opbygge en stærk digital økonomi, som borgerne kan se vil skabe velstand, bevare sikkerheden og 

beskytte de grundlæggende rettigheder. I takt med at samfundet og økonomien bliver digitale, bliver kriminelle, 

terrorister og andre trusselsaktører det også for at begå kriminalitet og unddrage sig retshåndhævelse. For at sikre, 

at de kompetente myndigheder har kapacitet til at bekæmpe kriminalitet ved hjælp af moderne og innovativt udstyr, 

er det afgørende, at de retshåndhævende myndigheder får den adgang til data, der er rimelig i forhold til formålet, 

for at kunne knytte forbrydelser til gerningsmændene, støtte efterforskninger, beskytte ofre og optrævle kriminelle 

netværk. I dag hæmmer retlige og tekniske hindringer sammen med manglen på harmoniserede datalagringslove 

på tværs af medlemsstaterne efterforskninger på nationalt plan og komplicerer det grænseoverskridende 

samarbejde. På trods af disse udfordringer er jeg overbevist om, at vi kan finde effektive og fremtidssikrede 

løsninger til at lette lovlig adgang til digitale oplysninger. Det er afgørende for at beskytte vores borgere og 

opretholde retsstatsprincippet under fuld overholdelse af principperne om nødvendighed og proportionalitet.  

Samtidig skal vi undgå at skabe nye sårbarheder, der kan udnyttes af ondsindede aktører, eller sætte 

spørgsmålstegn ved fordelene ved kryptering. Vi er nødt til at finde en balance, der vil gøre det muligt for os at 

beskytte privatlivets fred, samtidig med at vi skaber sikkerhed og sikrer, at vores borgere og samfund beskyttes 

mod nye trusler. Gruppen på højt plan vedrørende adgang til data med henblik på retshåndhævelse har fastlagt de 

retshåndhævende og retslige myndigheders operationelle behov, og henstillingerne omfatter en række forskellige 

foranstaltninger såsom kapacitetsopbygning, samarbejde med industrien, standardisering og lovgivning. De bør 

tjene som et værdifuldt bidrag til arbejdet på dette område, som kræver en tilbundsgående konsekvensanalyse.  

Kriminalitet og usikkerhed har en hæmmende virkning på samfundet, og hvis disse problemer ikke håndteres 

ordentligt, forhindres borgerne i at udøve deres frihedsrettigheder, sige, hvad de mener, eller føle sig trygge, når 

de går på gaden. Truslerne kan også være mere direkte, ikke kun offline, men også online. Børn er særligt udsatte, 

og vi er nødt til at gøre mere for at beskytte dem mod en lang række risici lige fra cybermobning til sextortion og 

fra onlineafhængighed til radikalisering. Jeg er overbevist om, at det er nødvendigt og presserende at vedtage den 

foreslåede forordning for at forebygge og bekæmpe seksuelt misbrug af børn online. I 2010 var der ca. 1 million 

indberetninger om materiale, der viser seksuelt misbrug af børn, og grooming online. I 2023 var der over 36 

millioner indberetninger. Den eksisterende "midlertidige" forordning, som gør det muligt for udbydere af visse 

onlineplatforme frivilligt at opspore materiale, der viser seksuelt misbrug af børn, udløber i april 2026. Uden de 

foreslåede langsigtede regler vil denne form for opsporing, der har bidraget til at redde børn og identificere 

lovovertrædere i over 10 år, blive forbudt i EU. Jeg mener, at vi kan og bør finde en holdbar måde at afslutte 

forhandlingerne om den endnu ikke vedtagne forordning på, så den kan træde i kraft i tide inden udløbet af den 

midlertidige forordning.  
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Hvis jeg bliver godkendt, forpligter jeg mig til også at arbejde på at afslutte forhandlingerne om revisionen af 

direktivet om bekæmpelse af seksuelt misbrug af børn. Direktivet supplerer forordningen, og der fastsættes heri 

en fælles standard for strafferetlig efterforskning og retsforfølgning, der harmoniserer definitionerne af, hvad der 

udgør strafbare handlinger, og fastsætter sanktionerne herfor. Det er en væsentlig del af den balance, vores samfund 

forventer af den digitale verden 

Spørgsmål fra Udviklingsudvalget 

8. Hvordan vil De i lyset af Deres arbejde med eksterne aspekter af migration og mobilitet og i betragtning af, at 

forordningen om NDICI - et globalt Europa angiver, at 10 % af midlerne hertil tildeles til håndtering af migration 

og tvangsfordrivelse, konkret gå videre med opgaven med at "gøre migrationsspørgsmål til en operationel del af 

partnerskaber", mere specifikt med udviklingslandene, og hvordan vil De afspejle princippet om udviklingsvenlig 

politikkohærens i dette arbejde? Kan De forpligte Dem til at sikre omfattende og tidlig information til Parlamentet 

for at muliggøre passende kontrol med migrationsrelaterede aftaler med udviklingslande, herunder 

gennemsigtighed med hensyn til uformelle ordninger om migration såsom aftalememoranda? Hvordan forudser 

De samarbejde og opdeling af arbejdet med eksterne aspekter af migration med andre kommissærer? 

Opbygning af omfattende og gensidigt fordelagtige partnerskaber med tredjelande er et vigtigt element i vores 

samlede tilgang til en effektiv og retfærdig migrationsstyring. Hvis jeg bliver godkendt, agter jeg at arbejde tæt 

sammen med de kommissærer, der arbejder med eksterne forbindelser, for at sikre, at migrationspolitikken indgår 

i en bredere 360-graders tilgang. Det indebærer, at vi forstår vores partneres interesser og bekymringer og sikrer, 

at EU's interesser med hensyn til f.eks. migrationsstyring bringes på niveau med andre fælles interesser på andre 

områder såsom handel eller energi som led i gensidigt fordelagtige partnerskaber. Samarbejde på områder som 

disse øger vores indflydelse, når det drejer sig om migrationsspørgsmål. Det samme gælder for finansiering til 

støtte for kapacitetsopbygning i forbindelse med styring og forebyggelse af irregulær migration samt håndtering 

af de grundlæggende årsager til irregulær migration. Med EU's Global Gateway-investeringer fokuseres der på 

økonomisk udvikling, uddannelse, jobskabelse, sundhedspleje, det digitale område, klima og transport. Dette vil 

være med til at forbedre vores partneres velstand og færdigheder. Udvikling af sikre og lovlige migrationsveje og 

fremme af brugen heraf vil være med til at forhindre farlige og irregulære rejser. Jeg vil samarbejde med andre 

kommissærer om at fremme talentpartnerskaber, der kan bidrage til et bedre struktureret samarbejde om 

arbejdskraftens bevægelighed, med det formål at styrke EU's konkurrenceevne og afhjælpe manglen på 

arbejdskraft i udvalgte sektorer og erhverv, samtidig med at kompetenceudviklingen og den økonomiske vækst i 

migranternes oprindelseslande fremmes.   

Det hænger uløseligt sammen med denne tilgang, at de forskellige kommissærer skal arbejde tæt sammen om at 

opbygge partnerskaber. Jeg vil arbejde tæt sammen med den højtstående repræsentant/næstformanden, 

kommissæren med ansvar for internationale partnerskaber og kommissæren for Middelhavsområdet for at samle 

de interne og eksterne politikker og sikre den overordnede sammenhæng i EU's indsats, herunder i forbindelse 

med udviklingsvenlig politikkohærens. Det vil gøre det muligt for os at sikre, at migrationsstyring integreres fuldt 

ud i partnerskaber med udviklingslande, navnlig oprindelses- og transitlande, samtidig med at de grundlæggende 

rettigheder og internationale retlige forpligtelser overholdes. Vi bør huske, at mange tredjelande huser store 

grupper af flygtninge: Europa har en stolt tradition for at hjælpe lande og samfund med at huse dem.  

Som forklaret ovenfor vil jeg sikre, at Parlamentet fortsat holdes velinformeret om ordninger med tredjelande på 

migrationsområdet. Jeg forpligter mig til at fremlægge de nødvendige oplysninger om sådanne ordninger og at 

samarbejde med jer om vores initiativer. 


